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glasilo delovne organizacije tovarne obutve tržič

NOVA O PR ED ELITEV VODENJA  
DELO VNE ORGANIZACIJE

Kot je znano, smo na referendumu dne 24. 12. 1981 
potrdili spremembo samoupravnih splošnih aktov, s kate
rimi je med drugim opredeljeno tudi vodenje delovne 
organizacije. Doslej je bilo v teh samoupravnih splošnih 
aktih opredeljeno vodenje delovne organizacije po indivi
dualnem poslovodnem organu — direktorju, s spremembo 
samoupravnih aktov pa je vodenje delovne organizacije 
opredeljeno po kolegijskem poslovodnem organu. Ta kole
gijski poslovodni organ na osnovi določb samoupravnih 
splošnih aktov sestavljajo:

1. predsednik kolegijskega .poslovodnega organa 
(KPO)

2. član KPO za razvojno, tehnološko in proizvodno 
področje

3. član KPO za tržništvo
4. član KPO za planiranje, ekonomiko, organizacijo 

in finance
5. član KPO za kadrovske, pravne in splošne zadeve
V smislu prehodnih določb samoupravnega sporazu

ma o združitvi TOZD v delovno organizacijo je skupni de
lavski svet na svoji seji dne 21. 1. 1982 imenoval za pred
sednika KPO in člane KPO sledeče delavce:

1. predsednik KPO — Franc Grašič
2. član KPO za razvojno, tehnološko in proizvodno 

področje — Jože Gros

3. član KPO za tržništvo — ni bil imenovan, vendar 
je bil sprejet sklep o uvedbi razpisnega postopka za ime
novanje tega člana KPO

4. član KPO za planiranje, ekonomiko, organizacijo 
in finance — Edvard Košnjek

5. član KPO za kadrovske, pravne in splošne zadeve 
— Marjan Markič

Kolegijski poslovodni organ je takoj po imenovanju 
začel opravljati svojo funkcijo vodenja delovne organiza
cije v smislu določb samoupravnih splošnih aktov, saj se 
je sestal na svoji prvi seji že 25. 1. 1982. Že na tej prvi seji 
je bil dogovorjen okvirni koncept dela KPO, ki pa se bo v 
nadaljnem obdobju moral še izpopolniti in dograjevati. V 
tem okvirnem programu dela KPO je tudi določeno, da se 
le-ta redno sestaja vsak ponedeljek z namenom obravnave 
trenutno najbolj aktualnih problemov, ki se več ali manj 
vsakodnevno pojavljajo v okviru celotnega poslovanja 
delovne organizacije. Poleg same obravnave teh 
problemov pa je namen teh vsakotedenskih sestankov 
tudi sprejemanje ustreznih odločitev za konkretno reševa
nje pojavljajočih se problemov, seveda v okviru pristojno
sti, ki so dane KPO s samoupravnimi splošnimi akti.

Nadaljevanje na 2. strani

Kolektivni poslovodni organ



NOVA OPREDELITEV VODENJA 
DELOVNE ORGANIZACIJE

(Nadaljevanje s 1. strani)

Ob tej priliki je tudi umestno, da se celotna delovna 
skupnost seznani še z nekaterimi organizacijsko kadrov
skimi spremembami, ki so že v teku ali pa bodo sledile v 
bližnji prihodnosti. Med take organizacijsko kadrovske 
spremembe ali bolje povedano dogajanja na tem 
področju, je bila vsekakor uvedba razpisnih postopkov za 
vodjo TOZD Obutev, Gumoplast, Poliuretan in Mreža, 
katero so narekovali splošno veljavni zakonski predpisi oz. 
določbe internih samoupravnih splošnih aktov, kajti 
delavcem, ki so doslej opravljali delovne naloge in opravi
la individualnih poslovodnih organov v omenjenih TOZD 
je potekel reelekcijski mandat. Razpisni postopek za 
vodjo TOZD Mreža je bil že zaključen in sicer na seji 
delavskega sveta TOZD Mreža dne 19. 2. 1982, ko je bil po 
sklepu DS za vodjo TOZD Mreža za nadaljno reelekcij- 
sko obdobje štirih let začenši s 1. 3. 1982 imenovan Janez 
Kališnik. Dosedanji vodja TOZD Mreža Milan Jazbec pa 
je bil na osnovi ustrezne odločbe predsednika KPO razpo
rejen na opravljanje del in nalog v firmi Afis, kjer ima 
sicer v medsebojni pogodbi s to firmo že v vsem času

njenega obstoja določeno, da v vodstvu firme sodeluje 
tudi predstavnik naše delovne organizacije. Te določbe 
pogodbe doslej nismo uresničili, vendar so nam v zadnjem 
času konkretne razmere v pogledu izvoza narekovale 
potrebo, da to določbo pogodbe uresničimo predvsem z 
namenom, da bi v nadaljnem poslovanju uspeli doseči čim 
pozitivnejše izvozne rezultate, ki so po drugi strani izred
nega pomena za zagotovitev vseh potrebnih materialov za 
normalno proizvodnjo.

Poleg omenjenih razpisnih postopkov za individualne 
poslovodne organe so v teku tudi razpisni postopki za 
delavce s posebnimi pooblastili in odgovornostmi in sicer 
za vodjo razvojno pripravljalnega sektorja in vodjo na
bavnega sektorja v TOZD Komerciala. Tudi v teh dveh 
primerih je bila uvedba razpisnih postopkov pogojena z 
zakonskimi predpisi zaradi poteka reelekcijskega manda
ta. Vsi navedeni razpisni postopki bodo zaključeni na 
sejah pristojnih delavskih svetov, katerih sklic je predvi
den za čas po 15. marcu 1982, razen razpisnega postopka 
za vodjo TOZD Mreža, ki je bil, kot že omenjeno, že 
zaključen.

V bližnji prihodnosti pa se bomo še srečevali s potre
bami ustreznih kadrovskih rešitev, kajti obveznosti, ki 
nam jih nalaga pogodba o gradnji dveh tovarn obutve v 
Alžiriji, bodo brez dvoma zahtevale tudi določeno število 
strokovnih kadrov, ki bodo morali prevzeti izpolnjevanje 
nalog, ki iz omenjene pogodbe izvirajo.

NOV PRAVILNIK IN O BRAČUN
Na referendumu v decembru lani smo sprejeli nov 

pravilnik za obračun osebnega dohodka. Po novem se OD 
izračunavajo od 1. januarja letos. Zakaj smo se odločili za 
nov način obračuna?

V proizvodnji so osebni dohodki po starem pravilniku 
simulirali samo količino, ob tem pa se je premalo 
upoštevala kvaliteta proizvodov, kar je povzročilo preko
merne defekte v proizvodnji sami in tudi kasnejše rekla
macije s strani naših kupcev. Novi pravilnik v tej fazi 
uvaja samo dodatne točke za nagrajevanje kvalitete, 
vendar v glavnem le kot skupne normative, dočim bodo v 
naslednji fazi popravka pravilnika izdelani tudi posamični 
normativi za ključna proizvodna opravila.

Za vsa režijska opravila je dosedanji pravilnik kot kri
terij nagrajevanja po delu vseboval samo osebno oceno. 
To je sicer pred leti, ko smo jo uvedli predstavljalo pri
merno vzpodbudo za boljše delo posameznika, je pa z leti 
ostala avtomatičen dodatek k osebnemu dohodku, ker se 
je več ali manj smatrala za pridobljeno pravico. Novi 
pravilnik sicer temelji tudi še delno na osebni oceni, 
vendar samo v izjemnih primerih za izredno prizadevno 
delo in to le z veljavnostjo ocenjevanja za že izvršeno delo 
in ni stalen dodatek. Kot novo vzpodbudo pa pravilnik 
predpisuje za režijske delavce kot kriterij takoimenovano 
stopnjo pokrivanja, kar pomeni, da vzpodbuja istočasno 
zmanjšanje stroškov in doseganje večjega dohodka. Za 
vodstvene delavce na vseh stopnjah od delovnih enot 
dalje, pa novi pravilnik predpisuje osebne kriterije za mer
jenje rezultatov. Ti kriteriji naj bi vzpodbujali večjo ude
ležbo izvoza v celotnem prihodku, boljše obračanje 
zalog večjo produktivnost in boljše koriščenje poslovnih 
sredstev.

Bistvena sprememba je torej v tem, da višina osebne
ga dohodka režijskih delavcev ni več določena z osebno 
oceno, ki naj bi veljala vnaprej, ampak da se OD obračuna 
za nazaj na podlagi že doseženih rezultatov. Te spremem
be še ne predstavljajo dokončnih rešitev, ampak bo 
potrebno razmišljati naprej, da bi našli stvarna merila za 
kvalitetno delo, za vsa pomembna proizvodna in režijska 
dela in opravila.

Janez Kališnik

(  ^
OD V LETU 1981

V______________ _____________ J
Po statističnih računih so bili osebni dohodki v Sloveniji lani 

realno nižji za 8,8 odstotka. Povprečni mesečni čisti osebni 
dohodek zaposlenih v Sloveniji je lani znašal 11.404 dinarjev in je 
bil za 30,1 odstotka višji kot predlani. V gospodarstvu je lani 
znašal osebni dohodek 11.153 dinarjev in je bil za 31 odstotkov 
večji, v negospodarstvu pa je znašal 12.767 dinarjev in je bil za
25,7 odstotka večji, kot leta Ì980.

Razlike med osebnimi dohodki v gospodarstvu in negospo
darstvu so se tako lani v povprečju znižale.



SEM INAR ZA  TR G O VSK E PO M O Č N IK E  
IN POSLOVODJE

V času od 8. do 16. 2. 1982 smo na Bledu organizirali 
seminar za trgovske pomočnike in trgovske poslovodje 
naših poslovalnic. Seminar je bil izveden v 4 skupinah po 
2 dni (3 skupine pomočnikov in 1 skupina poslovodij), 
skupno pa se je udeležilo 96 pomočnikov in 22 poslovodij.

Namen seminarja je bil predvsem seznaniti delavce z 
novostmi na strokovnem področju in jim nuditi ustrezno 
dopolnilno in praktično znanje za uspešno opravljanje del 
in nalog. Program seminarja je obsegal naslednje teme: 
prodajna psihologija, zgodovina podjetja in samoupravna 
organiziranost, medsebojni odnosi v delovni skupini, 
nagrajevanje v prodajni mreži, tehnologija obutve, ureje
nost prodajalne in varstvo pri delu.

Vsi udeleženci seminarja so si ogledali tudi celoten 
proizvodni proces obutve in vzorčno sobo, seznanili pa 
so se tudi z uporabo gasilnih aparatov.

Pomočniki so bili večinoma mnenja, da je seminar 
dobra oblika seznanjanja delavcev vseh poslovalnic med 
seboj, izmenjava delovnih izkušenj, problemov in podob
no, le da je takih srečanj premalo. Prav tako so bili 
mnenja, da je bil program, čeprav prenatrpan dober.

Zelo so bili navdušeni nad ogledom proizvodnega pro
cesa, na vprašanje, ali bi delali v proizvodnji, pa pozitivne
ga odgovora ni bilo.

Mnenje poslovodij glede seminarja pa je, da so 
izbrane teme primerne za pomočnike, medtem ko bi bili 
sami bolj navdušeni nad seznanjanjem o novostih na 
tistih delih in nalogah, ki jih opravljajo.

Darka Rozman

Skupina poslovodij v tovarni.

PRVO SREČANJE S P R O IZV O D N IM  DELOM
Prvo polletje šolskega leta se je bližalo h koncu in vedno bolj 

živo smo se pogovaijali o proizvodnem delu, ki nas je čakalo. 
Zadnje dni pred koncem pouka smo zvedeli, v katero delovno 
organizacijo je kdo razporejen.

Med seboj smo se učenci veliko pogovarjali in si vsak po 
svoje predstavljali proizvodno delo. Delno smo bili seznanjeni, 
kako naj bi to naše proizvodno delo potekalo, a si vsega še vedno 
nisem mogel jasno predstavljati. Predvsem me je zanimalo, kaj 
bom v Peku delal in kako naporno bo moje delo.

Po treh tednih zimskih počitnic — 15. 2. se je začelo moje 
proizvodno delo. Najprej so nas na kratko seznanili s potekom 
dela v tovarni, nam povedali, da je namen našega praktičnega 
dela predvsem, da se seznanimo z delom v proizvodnji ter, da si 
pridobimo delovne navade. Pojasnili so nam še, da ne bomo delali 
na nevarnih in fizično prezahtevnih delovnih mestih, da nam ni 
treba pretirano hiteti z delom, naj bomo pazljivi in natančni ter 
da se moramo vesti disciplinirano. Nato so nas razdelili po različ
nih obratih. Moje delo je potekalo v montažnem oddelku 520.

Mojster tega oddelka Mežek Miro mi je razložil posamezne 
delovne postopke v tem oddelku vse od priprave blokov kopit, 
preko pritrjevanja notranjikov na lesena kopita, pritrjevanja 
zgornjih delov čevljev, sušenja čevljev v sedem metrov dolgi 
sušilni peči, kjer se nekoliko vlažen material posuši, skrči in nato 
lepo prileže kopitu, preko likanja, brušenja, pa lepljenja podpla
tov na zgornje dele čevljev, stiskanja podplatov, do pritrjevanja 
peta, napetnikov, lepljenja steljk pa čiščenja in pakiranja.

Po tej izčrpni, zanimivi in poučni razlagi delovnih procesov 
montaže čevljev mi je mojster pokazal moje delovno mesto.

Delo, ki sem ga opravljal se imenuje pritrjevanje napetnikov 
na pete ženskih čevljev. Na nekaj čevljih mi je pokazal, kako naj 
delam in me nato še poučil, da moram na rdeče, bele in rjave čev
lje pritrditi rjave napetnike, na črne in modre čevlje pa črne 
napetnike. Razložil mi je, da moram na čevlje velikosti od dva do 
pet pritrditi napetnike z oznako 2 — 5, na čevlje velikosti od pet 
do osem pa napetnike z oznako 5—8. To so bili prvi in osnovni 
napotki za moje delo, ki sem ga opravljal 10 delovnih dni. Sprva 
sem bil precej neroden in počasen, toda vaja dela mojstra — 
kmalu sem se navadil in delo mi je hitreje steklo od rok.

Poleg tega sem en dan pripravljal bloke kopit, urejal sem 
bloke čevljev in se lotil tudi stiskanja podplatov.

Uvajalni seminar za učence, ki smo bili na proizvodnem delu 
je bil v ponedeljek 22. 2. v sejni sobi upravne stavbe. Program se
minarja je bil sledeči: sprejem učencev, organiziranost VPD v 
DO, ogled proizvodnega procesa, samoupravni akti. vloga in na
loge DPO, zgodovina podjetja in samoupravna organiziranost v 
DO ter požarna varnost in družbena samozašita. Program je bil 
zanimiv in poučen saj smo izvedeli veliko novega in se pobliže 
seznanili s proizvodnjo ter s samoupravljanjem v DO.

Proizvodno delo nam nudi marsikaj česar se v šoli učenci ne 
moremo naučiti, predvsem pa je pomembno praktično delo ter 
praktično, neposredno seznanjanje s proizvodnjo in ne le 
teoretično učenje iz knjig, ki nam ga nudi šola. Iz vsega tega je 
razvidno, da je proizvodno delo koristno in vsekakor nujno potre
ben člen v verigi usmerjenega izobraževanja.

Zato menim, da si proizvodno delo zasluži pomembno mesto 
v celotni strukturi izobraževanja, tako za bodoče delavce, ki bodo 
v neposrednem stiku s proizvodnjo, kot za delavce v administr
aciji ter za vse ostale delovne ljudi.

štipendist Janez Bešter EAŠC Kranj, 1. let.

VO LITV E  8 2
Mesec februar je bil v znamenju bogate predvolilne 

aktivnosti. Po predkandidacijskih konferencah so bili še 
kandidacijski zbori v krajevnih skupnostih in organiza
cijah združenega dela. Potrjevale so se kandidatne liste 
kandidatov za nove člane delegacij, za skupščine družbe
nopolitičnih skupnosti in za samoupravne interesne 
skupnosti.

Volitve, že tretje po vrsti, bodo 11. marca v združe
nem delu, 14. marca pa v krajevnih skupnostih.

Č E S TITK A
V januarju in februarju so uspešno zaključili šolanje: 
JANKO MLADIČ na Višji tehnični čevljarski šoli 

Zagreb
STANE VALJAVEC na Višji šoli za organizacijo 

dela Kranj — računalniška smer
MILAN ZUPAN, JOŽE SNOBEL in PETER 

URBANC na Srednji tekstilni in obutveni šoli Kranj. 
K doseženemu uspehu jim iskreno čestitamo.



KOMORNI ZBOR PEKO IN KVINTET ZUPAN JUBILEJ PETJA
KOMORNI ZBOR Peko slavi letos svojo peto obletnico, 

Kvintet ZUPAN pa petnajsto. Za jubilej bodo pripravili celo
večerni koncert.

Januarja^??, leta so prvič sedli skupaj pod vodstvom profe
sorja Milka Skoberneta pevci kvinteta Zupan in tisti, ki jih je 
petje veselilo. Nastal je KOMORNI ZBOR PEKO. Zbor je v času 
svojega obstoja sodeloval na mnogih prireditvah v Tržiču, Lud- 
bregu, Poznanovcu, Karlovcu in drugod. Že drugo sezono vodi 
zbor profesor glasbe Saša FRELIH, ki je o zboru in njegovih 
načrtih dejal:

Dogovorili smo se, da bo proslavljanje obeh jubilejev s 
celovečernim koncertom v katerem bo Komorni zbor zapel 
12 pesmi, Kvintet Zupan pa 8 pesmi. Zbor bo predstavil 
prerez petletnega delovanja nekaj iz stare zaloge pesmi s 
profesorjem Škobernetom, nekaj iz zadnjih dveh sezon. 
Teh 12 pesmi sega od v Pragi živečega Slovenca Gaily sa do 
modernih skladb. Podoben prerez, bo prikazal tudi Kvintet 
Zupan, verjetno pa bo k sodelovanju povabljen tudi še 
kakšen solist.

Pevski zbor je nastal pred petimi leti zaradi pomanj
kanja pevskih skupin v Tržiču, posebno pa zato, ker je 
bilo, oziroma je še dosti dobrih glasov, ki so želeli zapeti, 
nastopiti. Gotovo je bil vmes tudi družabni moment, da se 
ljudje srečajo. Moram pa reči, da zadnje čase zbor dobiva 
pravi zborovski zvok, da pristopajo mladi, novi pevci in da 
so na naših gostovanjih kritiki že večkrat povedali, da je 
zbor že na zgornji meji amaterizma.

Načrti zbora so predvsem, da bi zbor imel naštudiran 
celovečerni program s čimer bi se osamosvojil. Tako ne bi 
nastopali samo na raznih proslavah.in prireditvah z nekaj 
pesmimi, ampak bi ta celovečerni program lahko ponudili 
v samostojno izmenjavo z drugimi zbori. Tako planiramo v 
letu 1983 samostojni koncert na Blejskem otoku v okvirp 
Turističnega društva Bled. Imamo pa tudi dve ponudbi iz 
Čehoslovaške in sicer koncert v počastitev Dneva mlado
sti 83 v veliki dvorani mestne knjižnice v Pragi, kar

Profesor Saša Frelih: že drugo leto z zborom.

organizira jugoslovanska ambasada za jugoslovanske 
delavce na Češkem (teh je okoli 1500). Predvideni koncert 
je prava koncertna izmenjava z enim od praških zborov. 
Načrti zbora so še: pridobitev še več mladih pevcev, po
sebno iz vrst delavcev Peka, ker mislim, da je med toliko 
zaposlenimi v tovarni še res veliko in neizčrpno zaledje.

Letošnji načrt zbora je predvsem jubilejni koncert za 
katerega je že določen datum 14. maj, preostali čas do 
konca sezone, do dopustov, pa smo na občnem zboru pred
videli za nekaj snemanj, tako da bi posnetki nastali letos v 
juniju, če pa bi bila možnost izdati ploščo ob 80-letnici 
Peka, bi bila to za naše pevce lepa naloga, ki pa bi jo v pri
hodnji sezoni lahko realizirali.

VA R N O STN E RAZM ERE NA G O RENJSKEM
Na gorenjskih cestah je bilo lani 511 prometnih 

nezgod, od tega na območju Tržiča 21. Terjale so 59 
človeških življenj, v naši občini 3. Najpogostejši vzrok 
nezgod je bila neprimerna hitrost, izsiljevanje prednosti in 
vpliv alkohola na udeleženca.

Na mejnih predhodih Brnik, Jesenice, Jezersko, 
Korensko sedlo, Rateče in Ljubelj je mejo prestopilo
11.116.609 potnikov v 2.292.269 avtomobilih. Največji 
porast prehodov napram letu 1980 je bil na prehodu 
Ljubelj.

Zoper javni red in mir je bilo v letu 1981 obravnavanih 
zaradi prekrškov 2331 oseb (v Tržiču 208 od tega 7 mlado
letnikov).

Na področju kriminalitete je bilo obravnavanih 2637 
kaznivih dejanj (v Tržiču 102), kar predstavlja porast za 
38%.

V Tržiču je zaskrbljujoče dejstvo, da je v porastu mla
doletniško prestopništvo, saj je bilo obravnavanih 23 pri
merov, od tega celo 10 otrok, ki so izvrševali kazniva de
janja. V porastu je tudi število uživalcev mamil.

Nad tem podatkom se moramo zamisliti vsi, toda kdo 
bo ukrepal? Saj nam ni vseeno, kako živijo oziroma kaj 
delajo naši otroci.

32 požarov je v letu 1981 povzročilo za 43.929.268 di
narjev škode. V Tržiču je bilo 11 manjših požarov, ki pa so 
bili po zaslugi prisebnih očividcev pogašeni. Gasilske služ
be so dobro organizirane.

Gorske nesreče so lani terjale 16 življenj. Na področju 
tržiške občine so bile tri, a na srečo brez človeških žrtev.

Za 17 odstotkov se je povečalo število samomorov od 
58 v letu 1980 na 68. Sedem od tega števila jih odpade na 
Tržič, med njimi pa sta bila dva mladoletnika. Pri samo
morih je na prvem mestu obešanje, utopitev in zastrupitev.

Odnos občanov do delavcev notranjih zadev in milič
nikov je na Gorenjskem korekten in dober. Zavest Gorenj
cev je izredno visoka, ko gre za zasebno lastnino, medtem 
ko je izredno slaba kadar ni direktne ogroženosti, to pa je 
kadar gre za družbeno imovino. V prihodnje bo treba 
usmeriti več sil za osveščanje in čut odgovornosti.

PUR -  OVCI
Radmil Vujičič, delavec pri vlivanju podplatov je v verzih 

opisal svoje delovno mesto, pravzaprav kar tozd.

U usnjarskoj jedna zgrada stara, 
nekada je radila kožara.
Sa prestankom proizvodnje ove, 
počeli su praviti đonove.
Sa uvozom nije problem bio 
poliuretan u promet je htio.
Voda je svim poznato lice.
Jur Korošec iz Bistrice.
Vodi OOUR, s ljudima se slaže, 
i u torne Kovač mu pomaže,
Pernuš Janez i Ahačič Ada,

, majstori su svakidašnjeg rada.

Tu se vidi jedna lepa slika, 
jer nas ima iz svih republika. 
Gajimo bratstvo u tvornici, 
u čuvenoj »usnjarskoj« ulici.
Sto radnika jednom dušom diše, 
Bosanaca ima ponajviše.
I još ovo bi imo,
0 uvozu uvek govorimo; 
izboljšati treba kvalitetu
1 smanjiti procent na defektu. 
Najvišie dodaču na znanje, 
velik problem jeste bolovanje. 
a izvoza povečati više,
pa če život pesme da nam piše . . .

Radmil Vujičič
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PRIZNANJE V OBDOBJU 1941 -1945 j
ZADRŽANJE EMIGRANTSKE VLADE DO NOG

Kot že omenjeno, je emigrantska vlada v Londonu, na čelu 
katere je bil takrat Slobodan Jovanovič ves čas podpirala in pri
znavala kot edino gibanje odpora v domovini, gibanje Draže Mi
hailoviča. Zahtevala je, da se NOG podredi Mihajloviču, na kar 
pa razumljivo ni dobila pristanka. Zaradi tega je NOG emigrant
ska vlada enostavno proglasila za državljanjsko vojno, katero 
vodi komunistična partija Jugoslavije. Kot tako je bilo NOG s 
strani emigrantske vlade prikazano tudi v svetu. Strategija poli
tike Jovanoviča je bila osnovana na interesu jugoslovanske 
reakcije. Predvideval je, da bo edino s pomočjo Draže Mihailovi
ča lahko očuval pozicije buržoazije zlasti velikosrbske v po
vojnem času, skratka vztrajal je na ohranitvi stare buržoazne, 
družbene ureditve pod dinastijo Karadjordjevičev. V tej svoji 
politiki je bila jugoslovanska emigrantska vlada podpirana od 
zaveznikov vse do začetka 1943. leta.

Vrhovni štab je vzporedno z informacijo o izdajalski vlogi 
četnikov Mihajloviča 31. L in 4.2.1943 preko Kominterne 
ponovno sprožil vprašanje pomoči NOG. Odziv Kominterne je bil 
v tem, da je preko tiska KP v svetu poskušala mobilizirati javno 
mnenje zlasti v Angliji in Ameriki za pomoč NOG in obsodbo 
izdajalske vloge Mihajloviča in njegovih četnikov. Ta aktivnost 
Kominterne pa se jé pojavila ravno v času, ko se je situacija na 
vzhodni fronti bistveno spremernila v korist SZ. Na osnovi tega 
je bilo razvidno, da vlada SZ ni imela posebne bojazni, da bi 
prišla v konflikt z zavezniki, zaradi Mihajloviča, ki je bil v teku
IV. ofenzive pod udarci NOVJ močno poražen. V taki situaciji je 
vlada SZ 2. 4. 1943 poslala noto ministrskemu svetu kraljevine 
Jugoslavije, v kateri je predlagala, naj se jugoslovanska vlada 
omeji pred svetovno javnostjo od sodelovanja četnikov z okupa
torjem in da naj ukaže Mihajloviču, da v interesu borhe proti 
Nemcem in Italijanom razpusti četniške odrede v Črni gori in 
Hercegovini. To je bil prvi javni protest vlade SZ proti četnikom 
in preko Mihajloviča tudi pri politiki jugoslovanske vlade od 
začetka vstaje v Jugoslaviji. Razumljivo je, da je ta protest vzne
miril jugoslovansko emigracijo, poleg nje pa 'tudi vlado Velike 
Britanije. Vlada Velike Britanije je takoj poklicala jugoslovan
ske predstavnike na konsultiranje. Ob 'tej priliki je britanski 
zunanji minister Eden svetoval Slobodanu Jovanoviču, naj 
prepusti britanski vladi, da intervenira v Moskvi, ker v sedanji 
situaciji ne more dopustiti, da bi se mednarodni odnosi poslabšali 
zaradi jugoslovanskega problema. To intervencijo je v Moskvi 
izvršil v prvi polovici aprila britanski ambasador, ko je obiskal 
zunanjega ministra SZ Molotova. Britanski ambasador je sicer 
zagovarjal interese Mihajloviča in jugoslovanske vlade, Molotov 
pa je na to intervencijo odgovoril, da po mišljenju vlade SZ spor 
med partizani in četniki podpihuje in podpira vlada kraljevine 
Jugoslavije, zato vlada SZ ne more vplivati na VŠ, da se NOVJ 
pomiri s četniki, ker je to stvar narodov Jugoslavije, v kar pa se 
vlada SZ ne želi vmešavati.

Slobodan Jovanovič še ni držal nasveta britanskega zuna
njega ministra, ampak je v znak nezadovoljstva poskušal pokli
cati iz Moskve diplomatskega predstavnika Stanoje Simiča. Ta 
vest je še bolj vznemirila zaveznike. Jovanovič je moral pod priti
skom Angležev popustiti. To napako svoje ekstremistične 
politike je skušal popraviti s tem, da je 20. aprila 1943 priredil 
sprejem v čast sovjetskega poslanika Bogomolova na jugoslo
vanskem dvoru. Ta sprejem je bil dejansko taktični umik odloči
tve o prekinitvi diplomatskih odnosov s SZ. Med tem časom pa se 
je tudi spor med Veliko Britanijo in Mihajlovičem povečal. Temu 
je bil vzrok govor, ki ga je imel Mihajlovič na zborovanju v Ko- 
lašinu, 28. 2. 1943, v katerem je napadel Veliko Britanijo zaradi 
premajhne pomoči v materialu. Ob tej priliki je Mihajlovič 
poudaril, da so se četniki prisiljeni preskrbovati preko Italijanov, 
ki vsestransko podpirajo četniško gibanje. Za edine svoje sovraž
nike je označil partizane in muslimane, proti katerim se bodo 
četniki borili tudi v bodoče. Preko svoje vojne misije, ki jo je 
imela pri Draži Mihajloviču, je bila britanska vlada obveščena o 
vsebini tega govora, na kar je reagirala s protestno noto, na
slovljeno emigrantski vladi. V tej noti je bilo zahtevano, da Slo
bodan Jovanovič ukrene vse potrebno, da bo Mihajlovič spošto
val politiko Velike Britanije, ter da preneha s sodelovanjem z 
Italijani. V kolikor to ne bi storil, so Britanci zagrozili s prekini
tvijo dajanja pomoči četniškemu gibanju.

Draža Mihajlovič se je po nasvetu Slobodana Jovanoviča za 
ta svoj izgred opravičil Churchillu na ta način, da je po posebnem 
kurirju 22.4.1943 izročil vladi Velike Britanije cel elaborat o

»zverstvih partizanov«. Tudi emigrantska vlada pod vodstvom 
Slobodana Jovanoviča je na vse načine oblikovala svoja prizade
vanja, da opraviči Mihajloviča pred britansko vlado. Ker pa je 
bila deležna s strani Velike Britanije vse večjega pritiska z ozi
rom na kompromitirano dejavnost Mihajloviča se je emigrant
ska vlada zatekla po pomoč k ZDA preko svojega ambasadorja 
v Washingtonu Constantina Potiča. Te pomoči je bila tudi 
deležna. Rosevelt je npr. imel idejo, naj bi se operacijska po
dročja v Jugoslaviji delila na četnike in partizane. V tem smislu 
je bila poslana s strani vodje angleške misije pri Mihajloviču, ki 
se je takrat nahajal v Londonu 28.5. 1943 vrzobjavka Draži 
Mihajloviču.

Vlada Slobodana Jovanoviča se nikakor ni mogla odreči 
svoji koncepciji, ki je bila oprta na usodo četništva. Zaradi vse 
večjih težav, v katere je zahajal v mednarodnem pogledu Mihaj
lovič s svojim početjem, je tudi emigrantska vlada prihajala v vse 
večjo politično krizo.

Teh detajlov o sporu med Mihajlovičem in emigrantsko 
vlado na eni in britansko vlado na drugi strani bi se dalo navesti 
še več, vendar že navedena dejstva dovolj zgovorno pričajo o vse 
večjem poslabševanju teh odnosov, po drugi strani pa je iz tega 
razvidno, da je resnica o borbi jugoslovanskih narodov v letu 
1943 le postopoma začela prodirati v svet. Velika Britanija je 
uvidela, da resnični vojaški faktor na Balkanu predstavlja le 
NOG oziroma njegova NOV in da le na njo lahko računajo v 
okviru predvidenih vojaških operacij v Sredozemlju. Zato se je 
Velika Britanija odločila za vzpostavitev stikov s Titom, koman
dantom NOVJ in POJ.

Zanimivo je npr. kaj pravi Churchill v svojih spominih na
II. svetovno vojno o NOGJ. Med drugim pravi sledeče: ». . . na
stale so partizanske skupine, ki so bile z Nemci srdit boj za golo 
življenje. V tem boju je imel pomemben in kmalu prevladujoč po
ložaj Josip Broz Tito, kakor se je imenoval, je bil v Moskvi 
izšoian komunist, ki je do napada na Jugoslavijo in invazijo 
Rusije skladno s smernicami Kominterne sprožil na dalmatinski 
obali več stavk. Ko pa sta se v njegovem srcu in glavi združila ko
munistična doktrina in plameneča ljubezen do domovine, se je 
povzpel do voditelja svoje domovine. Njegovi pristaši niso imeli 
izgubiti kaj drugega, kakor svoja življenja; bili so pripravljeni 
umreti, toda tudi ubijati, če je že bilo treba umreti. Tako so se 
znašli Nemci pred problemom, ki ga ni bilo mogoče urediti z 
množičnimi ustrelitvami uglednih osebnosti. Nasprotno, znašli so 
se iz oči v oči pred možmi, ki se niso ničesar ustrašili in ki so jih 
morali preganjati v njihovih skrivališčih. Partizani pod Titovim 
vodstvom so se polaščali nemškega orožja. Njihovo število je 
naglo naraščalo. Omajale jih niso še tako krvave represalije nad 
talci in vasmi. Njihovo geslo je bilo svoboda ali smrt. Kmalu so 
začeli delati Nemcem vveliko škodo in postali so gospodarji širnih 
področij.

V zvezi s prvo misijo, ki je bila poslana v VŠ NOVJ pravi 
Churchill: ».. . Ko smo poleti 1943. vdrli na Sicilijo in Italijo, 
nisem nehal misliti na Balkan, zlasti pa na Jugoslavijo. Dotlej 
smo pošiljali predstavnike samo k Mihajlovičevim skupinam, ki 
so za Nemce in za jugoslovansko vlado v Kairu predstavljali 
uradno uporniško gibanje. V maju 1943 smo se postavili na novo 
stališče. Kljub krvavim spopadom med četniki in partizani in 
kljub temu, da se je Tito kot komunist boril ne samo proti 
nemškim vsiljivcem, marveč tudi proti Mihajloviču in srbski mo
narhiji, smo sklenili navezati z jugoslovanskimi partizani stike 
preko majhnih, iz oficirjev in podoficirjev sestoječih misij . . .«

r ~
JONASI PETDESETLETNIKI

HOČEVAR FRANČIŠKA — sestavljanje golenic 
v TOZD TRBOVLJE

MARKIČ SUZANA — nanašanje finišev ročno 
ali strojno s poliranjem v oddelku 521

RESMAN MARIJA — čiščenje golenic in 
podplatov v oddelku 523

ISKRENE ČESTITKE



ŠPO RT REKREACIJA ŠPO RT REKREACIJA ŠPORT

SMUČANJE
Delavci v razvojno priprav

ljalnem sektorju, so pripravili 
tekmovanje v veleslalomu. Na 
dobro pripravljeni progi na 
Zelenici, je najboljši cas dneva 
dosegel 'JERMAN ZDENE.

Ostali tekmovalci so se 
uvrstili takole:

Zenske: 1. Dolčič Milena, 2. 
Sova Metka, 3. Perko Ivi. 4. 
Ahačič Polonca, 5. Lapajna 
Dragi.

Moški nad 35 let: 1. Kramar 
Nande, 2. Marin Jože. 3. Špe
har Vili, 4. Hafner Pavel, 5. 
Slapar Danči, 6. Golmajer Ja
nez, 6. Podlipnik Pavel, 8. 
Rozman Janez, 9. Ambrož 
Janez, 10. Zaplotnik Viko.

Moški do 35 let: 1. Jerman 
Zdene, 2. Dolčič Brane, 3. Za
plotnik Janez, 4. Rozman An
ton, 5. Sedej Lado. 0. Perko 
Ludvik. 7. Ahačič Leon, 8. 
Brodar Bogdan. 9. Bohinc 
Slavko. 10. llranjek Sašo, 11. 
Kuzma Stane. 12. Stillar 
Zvone.

Naslednji dan pa je ekipa 
orodjarne zasedla na isti progi, 
na občinskem tekmovanju v 
sankanju odlično 1. mesto.

V ekipi so bili: KRALJ
REZKA — 2. mesto 

člani do 30 let — KOKALJ 
ANTON — 1. mesto 

člani od 30 do 40 let — 
VERSNIK RUDI -  1. mesto 

člani od 40 do 50 let — STE
PIŠNIK HERMAN -  5. me
sto

člani nad 50 let — STRI
TIH ERANO -  3. mesto

Tako je za eno leto v naši vi
trini prehodni pokal, upamo 
pa, da bo naslednje leto prav 
tako uspešno.

.inmiii, u. icui uaijo
tekmovalni progi » 
KI« v Podljubelju

S tekmovanja za državno 
prvenstvo v alpskih discipli
nah, katero je bilo na bodoči 
olimpijski progi na BJELAŠ- 
NICI, se je vrnil naš sodelavec 
iz orodjarne KLEMENC MI
LAN. Dosegel je solidne rezul
tate. kljub poškodbi, saj je 
obe disciplini peljal z zlomlje
nim palcem na nogi. V vele
slalomu je dosegel 21. mesto, v 
slalomu pa 18. mesto. Tako je 
letošnja sezona za MILANA 
zaključena, želimo mu pa čim
prejšnjega okrevanja.

SANKANJE
Osnovna organizacija Zveze 

sindikatov v TOZD Orodjar
na. je organizirala sindikalno 
tekmovanje v sankanju z na
vadnimi sanmi in to na sanka
ški progi »ZA POTOKI« v 
Podljubelju. Na ledeni in do
bro pripravljeni progi, je med 
35 tekmovalci dosegel najbolj
ši čas KOKALJ ANTON.'Tek
movanje se je končalo brez ne
sreč in poškodb. Tekmovalci 
so bili razdeljeni v 2 skupini:
TEKMOVALCI DO 35 LET

1. KOKALJ ANTON
2. VERSNIK RUDI
3. KOKALJ VINKO
4. ROPRET CIRIL
5. KODER BOJAN
6. HOČEVAR STANE
7. DOLINAR STANE
8. SOVA STANE
9. LUPŠA ANTON

10. DOBRIN NIKOLAJ

TEKMOVALCI NAD 35 LET
1. STEPIŠNIK HERMAN
2. PREŠEREN KAROL
3. MEGLIC ANTON
4. PERKO EDI
5. DRAGUTINOVIC RELJA 
6 MUZIK JANEZ
7. STRITIH FRANC

Izredno hiter na zasneženih 
strminah.

Ponovno pišemo o odličnih 
uspehih naših dveh sodelavcev 
iz mehanične delavnice, katera 
tekmujeta s tekmovalnimi

pelja
lahki

sanmi. 8. februarja je bila na 
' »ZA POTO- 

aelju mednarod
na dirka za »KOZOROGOV 
POKAL«. Med več kot 100 
tekmovalci je  v kategoriji sta
rejših mladincev KLEMENC 
Jože dosegel 1. mesto. Albert 
PERKO, kateri je tekmoval 
med člani, pa je bil na koncu 
na 3. mestu. Zé naslednji dan 
je bilo na isti progi Republiško 
prvenstvo v sankanju s tekmo
valnimi sanmi. Ponovno je bil 
odličen KLEMENC Jože saj 
je dosegel 2. mesto. Njegov 
klubski Kolega Albert PER
KO. pa ponovno 3. mesto med 
člani.

Na obeh tekmovanjih je 
KLEMENC Jože sodeloval z 
MEGLIČEM v  kategoriji mla
dinskih dvosedov. Prvi dan in 
drugi dan jima je odlična 
vožnja prinesla 1. mesto in 
velik uspeh tržiškega sanka
škega kuba.

Teden dni kasneje se je  san
kaško tekmovanje nadaljevalo 
v Dolenji vasi. naslednji dan 
pa v BELJAKU v Avstriji. To 
tekmovanje je bilo za »K ARA
VANSKI ' POKAL«. Sodelo
valo je preko 120 tekmovalcev 
iz Italije, Avstrije in Jugosla
vije. V Dolenji vasi je KLE
MENC Jože v kategoriji sta
rejših mladincev dosegel 5. me
sto, Alber PERKO pa med 
člani 7. mesto. Naslednji dan 
se tekmovanja v Beljaku 
KLEMENC Jože ni udeležil. 
Albert PERKO pa je dosegel
10. mesto. Skupno po dveh 
tekmovanjih »KARAVAN
SKEGA POKALA« je Albert 
PERKO uvrščen skupno na 
1 L mesto.

Izreden uspeh pa je dosegel 
Albert PERKO na III. SVE
TOVNEM PRVENSTVU na 
naravnih progah s tekmovalni
mi sanmi, v avstriskem turi- 
sitčnem središču FELD am 
SEEU. Na tem tekmovanju so 
sodelovali tekmovalci iz 13 
držav. Na 2000 m dolgi progi in 
z 12<? padcem, ter 120 m višin
ske razlike je med 58 tekmo
valci zasedel zelo dobro 28. 
mesto. Za končno uvrstitev so 
morali tekmovalci progo pre

ko boljši, če bi imeli na 
domačih tleh več tekmovanj. 
Tudi oprema ni poceni, saj 
malo boljše sani stanejo že bli
zu 20.00(1 ND. Ker je sankanje 
olimpijski šport, bo potrebno 
to športno zvrst v pripravah 
za OLIMPIADO v Sarajevu 
gledati drugače, ne tako mače
hovsko, sa] do sedaj še sploh 
nimamo Sankaške zveze Ju
goslavije. 14. slovenskim san
kaškim klubom, se je letos pri
družilo tudi novo hstanovjeno 
društvo v SARAJEVU zato 
upamo, da bo z ustanovitvijo 
novih kluhov kvaliteta nara
sla. Albertu PERKU pa za 
dosežen uspeh in zastopanje 
jugoslovanskih barv iskrene 
čestitke.

V soboto 13. februarja je 
bilo v Podljubelju občinsko 
sindikalno prvenstvo v sanka
nju in smučarskih tekih. Tek
movanje je bilo kategorizira
no, s tekmo v veleslalomu, ki 
bo 13. marca na Zelenici, pa se 
bo štela tudi trojna kombina
cija. To se pravi, da bo uvrščen 
vsak, kateri se bo udeležil vseh 
treh disciplin.

Na tekmovanju je bilo tudi 
precejšnje število Pekovih de
lavcev, ki so zasedli zelo dobra 
mesta:

Zenske do 30 let
1. AHAClC JENI — mreža
2. Hladnik Mojca — TRIO
3. Šober Marija — DPU Tržič

od 30 do 40 let
1. Sajovic Sonja — BPT
2. KRALJ REZKA -  orod-J 

jarna
3. Ahačič Jana — O. Š. H. 

Bračiča
nad 40 let
1. Janc Milica — DPU Tržič;
Moški do 30 let
1. KOKALJ ANTON -  orod

jarna .
2. NEMO JOŽE — orodjarna
3. Teran Andrej — TRIO
od 30 do 40 let
1. VERŠNIK RUDI -  orod

jarna
2. Rendulič Ivan — IMOS 

SGP
3. Zupan Jože — BPT

od 40 do 50 let
1. Zupan Niko — BPT
2. Perko Vinko — ZLIT
3. Meglič Janez — IMOS 

SGP

nad 50 let
1. Ahačič Anton — UO SO
2. STRITIH FRANC -  orod

jarna
3. Martinčič Tone — ZD 

Tržič

SMUČARSKI TEKI
ženske do 30 let
1. Antonija Markič — IMOS 

SGP
2. Änderte Erna — VVZ Tržič
od 30 do 40 let
1. Sajovic Sonja — BPT
2. Ahačič Jana — O. Š. H. 

Bračiča
3. AMBROŽ LIDIJA -  ko

merciala

moški do 30 let
1. BOHINC JOŽE -  orodjar

na
2. Komac Franc — TRIO
3. Rozman -lože — IMOS 

SGP

Športniki iz orodjarne si skoraj na vsaki tekmi pridobijo 
nov pokal.
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od 30 do 40 let
1. Vrtač Danilo — ROG
2. Bertoncelj Boris — UOSO
3. Dolinar Matej — TRIO

od 40 do 50 let
1. Stritih Mitja — IMOS 

SGP
2. AMBROŽ JANEZ -  DSSS
3. HLADNIK NIKO -  ko

merciala

EKIPNO SMUČARSKI 
TEKI
1. IMOS SGP
2. TRIO

KEGLJANJE
nad 50 let
1. Martinčič Tone — ZD Tr

žič
2. STRITIH FRANC -  orod

jarna

Kegljači montažnega oddel
ka 522 in 523 so se pomerili v 
podiranju kegljev za prehodni 
pokal. Tekmovanje je organi
zacijsko izpeljal Ivo Mlinarič.

EKIPNO SANKANJE 
L PEKO orodjarna
2. TRIO
3. IMOS SGP

Kegljači iz oddelka 522 so 
hili boljši. Zbili so 1123 kegljev, 
medtem, ko so bile boljše 
ženske iz oddelka 523.

TEK TREH DEŽEL
V nedeljo 21. februarja je bil 

v Kranjski gori Start »teka 
treh dežel«. V prelepem in 
sončnem vremenu je proga 
peljala iz Kranjske gore v Pla
nico, mimo Rateč, čez itali
jansko mejo do Trbiža, nato 
pa čez avstrijsko mejo do Selč 
nad Podkloštrom.

Med skoraj 1700 udeleženci, 
so se tega teka udeležili tudi 
štirje delavci iz naše delovne 
organizacije in zasedli nadpri- 
čakovane rezultate:

1. BOHINC JOŽE -  s ča
som 2 uri 11 minut — 308. me
sto

2. LAUSEGAR DARKO -  
s časom 2 uri 17 minut — 
390. mesto

3. AMBROŽIČ JANEZ -  s 
časom 2 uri 22 minut — 452. 
mesto

4. MEGLIC MILAN -  s 
časom — 2 uri 28 minut — 
okrog 510. mesto

Vsi štirje tekmovalci PEKA. 
so po času zaostajali za naj
boljšim jugoslovanskim rekre
ativcem manj kot 50 ^ , to pa 
pomeni, da se jim ta tek šteje 
tudi za tekmovanje »TEKA 
VZDRŽLJIVOSTI«', katero 
poteka vsako leto v Sloveniji. 
Od 8. maratonov, se jih je 
treba udeležiti najmanj 6, na 
katerih pa je treba imeti 
časovni zaostanek manjši od 
50 *?. Za ta tekmovanja se 
vsem podeljujejo posebna pri
znanja.

Sicer pa so prva tri mesta 
zasedli Avstrijci, naš najboljši 
pa je bil Tone Djuričič na
18. mestu. Največ udeležen
cev je bilo iz Italije in so zato 
tudi prejeli plaketo, katero so 
Jugoslovani prejeli dvakrat. 
Tako se vidi, da so med močno 
mednarodno udeležbo, naši so
delavci zavzeli zelo dobra 
mesta.

Cilj vseh Pekovih smučarjev 
tekačev je sedaj, da skušajo na 
drugih maratonih še izboljšati 
rezultate in na Šuštarijadi za
vzeti kar se da dobra mesta, pa 
seveda katero od medalj.

SIN D IK ALNO  PR VEN STVO  
V VELESLALOMU

Že vrsto let zaporedoma os
novne organizacije sindikata v 
delovni organizaciji organizi
rajo SINDIKALNO PRVEN
STVO v veleslalomu. Tudi za 
letos smo organizirali to tek
movanje. Zaradi dela na pro
sto soboto je bil prvotni da
tum premaknjen za en dan. V 
lepem, sončnem vremenu
21. februarja, se je tekmovanja 
udeležilo 130 delavcev v vseh 
starostnih kategorijah.

Progo je trasirai Stanko 
Sova iz Orodjarne. Imela je 20 
vratič. Tekmovanje je bilo 
prvač tudi ekipno. Rezultati so 
naslednji:

1. DSSS 56 točk
2. OBUTEV 46 točk
3. KOMERCIALA 35 točk
4. ORODJARNA 27 točk
5. MREŽA 26 točk
6. GUMOPLAST 14 točk
7. PUR 1 točka

Rezultati posamezno: Žen
ske do 40 let: 1. Roblek Dora 
(Komerciala), 2. Križaj Mari 
(DSSS), .3. Stritih ' Silva 
(DSSS): Ženske 30 — 40: L 
Kramar Majda (DSSS), 2. 
Benčina Olga (Obutev)^ 3. 
Eigner Marija (Obutev); Žen
ske do 30 let: 1. Ruparčič 
Blanka (Obutev), 2. Zupan Si
mona (Komerciala), 3. Dolčič 
Milena (DSSS); Moški 40 do 
50 let: 1. Hladnik Niko
(Komerciala), 2. Roblek Pavel 
(Obutev), 3. Špehar Vili (DSS); 
Moški nad 50 let: 1. Stritih 
Franc (Orodjarna), 2. Kališnik 
Janez (Mreža), 3. Slapar 
Danči (DSSS); Moški 30 do 
40 let: 1. Sova Stanko (Orod
jarna), 2. Kramar Nande 
(DSSS), 3. Meglič Božidar 
(DSSS); Moški do 30 let: 1. 
Meglič Jože (Mreža), 2. Pri
možič Anton (Obutev), 3. 
Stamcar Damjan (Mreža).

PRIŠLI -  O DŠLI

V TOVARNO

Inajetovič Rabija, Košnjek Silva, Džaferovič Safija, Lause- 
ger Rudolf, Radovančevič Radona, Bujanovid Drago, Oman 
Miroslav, Pospeh Bernarda, Guzej Rozalija, Bešter Andrej

V BUDUCNOST

Herenčič Nevenka, Klekar Dragutin, Jagič Jelica, Herekovič 
Duro, Krušeč Tomo, Glozinič Branko, Skripac Miroslav, Jurešid 
Zlatko, Križanič Krunoslav, Kladid Dražen, Bene Djuro, Hlad- 
nic Vladimir, Canaki Djuro, Juričan Zlatko, Premec Marijan, 
Sokad Zvonko, Mikad Stjepan, Hizak Djuro, Kolarič Stjepan, 
Krušelj Vlado, Djurčevid Krešo, Krušelj Kruno, Funtek Stjepan, 
Šared Tomislav, Horvat Anton, Božič Boro, Kocijan Josip, 
Medjeral Marinko, Sabol Vladimir, Kovač Kruno, Sabol Stanko, 
Skupnjak Zlatko, Kauuran Dušan, Grdjan Stjepan, Bestijanid 
Dražen, Bertovid Zorislav, Crkvenčid Tomislav

V MREŽO

Koper Lipušček Marjan
Slit II Cega Jadranka
Titograd I Čukovid Vesna

IZ TOVARNE

Škrjanc Tine, Cankar Cvetka, Bešter Marjeta, Hribar Silva, 
Janc Albina, Meden Alenka, Burgar Mojca, Radon Ivanka, 
Žitnik Matilda, Jurkovič Marija, Jelenc Franc

IZ BUDUCNOSTI

Puklavec Ivanka, Jadanid Mirko

IZ MREŽE

Karlovac I Nožarid Katica
Osijek Buzadžid Ljubica



NAGRADNA KRIŽANKA
na vrednost investicije  za  o b e  tövarni je  ^6 m ilijo n o v  $ dolarjev 
Peko je  prevzel pri tem  naslednje storitve; p re n o s  znanja  (pri- 
učitve) praktično šo lan je  v Jugoslaviji za v o d iln o  in strokovne 
osebje, šolanje v  A lžiriji, zagon  objekta in tehnična p o m o č .
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Za zadnjo križanko smo dobili 131 rešitev. Današnje nagrade 
je izžrebal naš sodelavec iz Biroja KLAVDI PUHAR, razdelil pa 
jih je takole:

80 din -  RUPAR TATJANA -  512/3 E
60 din -  MARIJA KADAKOVA -  529
40 din — ROZMAN JANKO — upokojenec 11
20 din — »PEKO« POSTOJNA — poslovalnica 
20 din -  MALOVRH JANEZ -  300

Rešitve današnje križanke pošljite v uredništvo Čevljarja do 
31. marca 1982.
______________________________________________ 3,3

ZAHVALI
Ob boleči, mnogo prezgodnji izgubi naše ljube mame ^  

KATARINE SITAR

se iskreno zahvaljujem vsem sodelavcem, posebno pa ra- ^  
čunskemu sektorju za darovano cvetje in izraze sožalja.

Hvala vsem, ki so jo spremili na njeni zadnji poti v pre- 2ß- 
rani grob.

Hčerka Majda v imenu vsega sorodstva
-  2P

Ob odhodu v pokoj se zahvaljujem vsem sodelavcem in 27 
sodelavkam v prirezovalnici 512 za darilo.

Rada se bom spominjala let preživetih med njimi. Želim jim 
veliko delovnih uspehov.

Žitnik Tilka

proizvodnja parov  gotove o b u tv e
v D O  PEKO

00 O) o
r*. h- b» 00O) O) O) O)



KLUB ZDRAVLJENIH ALKOHOLIKOV

DELOVANJE IN NAM EN KLUBA
Klub zdravljenih alkoholikov je bil ustanovljen 16. 11. 1981 v 

tovarni obutve Peko Tržič. Na ustanovni skupščini istega dne je 
bil sprejet tudi pravilnik Kluba, v katerem je zapisano, da je 
Klub družbena organizacija, vpisan v register klubov in društev 
pri upravnem organu občine Tržič. Klub se je razvil iz dotedanje 
skupine zdravljenih alkoholikov, ki se je na pobudo socialne 
službe začela sestajati že oktobra 1980. Navzven predstavlja klub 
njegov predsednik, ki je tudi podpisnik aktov in listin. V odsot
nosti ga nadomešča pooblaščeni namestnik, ki ga izvoli izvršni 
odbor. Klub vodi izvršni odbor v okviru pooblastil določenih s 
pravilnikom ali drugimi splošnimi akti. Namen kluba je nadalje
vanje resocializacije in pomoč pri popolni rehabilitaciji njegovih 
članov, ki so zaključili zdravljenje v ustreznih zdravstvenih usta
novah. Nadalje klub sodeluje pri seznanjanju javnosti o škodlji
vih posledicah alkoholizma in pri preprečevanju alkoholizma. 
Klub s svojim delom v OZD ali preko članov, ki so včlanjeni v 
področnih klubih, omogoča organizaciji združenega dela aktiv
nejše vključevanje v preprečevanje alkoholizma.

Nameni kluba se izvajajo z rednimi tedenskimi sestanki, kjer 
se članom pomaga pri reševanju osebnih problemov zdravstvene
ga, družinskega ali delovnega značaja.

Klub sestavljajo in v njem tudi delujejo: redni člani, opazo
valci in strokovni sodelavci. Redni člani kluba so zdravljeni alko

holiki (8) in njihovi svojci (6), opazovalci (4) so zdravljeni alko
holiki in njihovi svojci, ki so v zaključni fazi zdravljenja v zdrav
stvenih ustanovah ter obiskujejo klub, da bi spoznali način in 
obliko njegovega delovanja; strokovni sodelavci so iz zdravstvene 
in socialne ali psihološke službe, ki opravljajo pomoč pri vseh 
aktivnostih, potrebnih za uspešno rehabilitacijo in resocializacijo 
zdravljenih alkoholikov.

Za svoje dejavnosti klub troši sredstva iz članarine in dru
gih prispevkov rednih članov, iz dotacij ter iz dohodka iz lastnih 
dejavnosti. Kljub ima tudi svoj žiro račun.

Članu lahko preneha članstvo v klubu in sicer, če spremeni 
bivališče (oddaljenost), če prestopi v drugi klub, s smrtjo, po tri
mesečni neopravičeni odsotnosti, s prenehanjem delovanja kluba 
ali z izključitvijo.

Član je lahko izključen v primeru, če krši določila pravilnika, 
drugih aktov ali načela zdravljenja, s svojim delom in ravnanjem 
naredi veliko materialno ali moralno škodo klubu. Od ustanovi
tve kluba do sedaj sta bila izključena dva člana in sicer zaradi 
prikrivanja uživanja alkoholnih pijač.

Vsi vemo kako hude posledice nam prizadeja alkohol zato 
bomo le s skupnimi močmi uspešni v boju proti akoholizmu.

IZ  ŠO LSKIH  N O VIN A R SK IH  KRO ŽKO V
Pionirje osnovne šole heroja Grajzerja ni treba predstavljati, 

to so napisali sami. V uredništvu Čevjarja smo veseli vsakega pri
spevka naših pionirjev.

PREDSTAVLJAMO SE VAM
Delovna organizacija tovarne obutve PEKO je že kar 

22 let naš pokrovitelj, pokrovitelj pionirskemu odredu 
»HEROJ GRAJZER« na osnovni šoli heroja Grajzerja.

Po pravilniku Zveze pionirjev so člani pionirske orga
nizacije vsi učenci od 1. do 7. razreda osnovne šole. Naš 
odred šteje 373 pionirjev. Sodelovanje med pokrovite
ljem in pionirskim odredom je potekalo več ali manj uspeš
no. Bolj pa je zaživelo prav pred dobrim mesecem. Za to 
»poživitev« se zahvaljujemo tovarišu Marjanu MARKIČU: 
vodji splošnega sektorja, ki nam z veliko dobre volje 
pomaga pri realizaciji nekaterih akcij, ki so povezane s 
finančnimi izdatki.

Kot načelnica pionirskega odreda »heroj Grajzer« se 
zahvaljujem za pomoč in obljubljam, da se bomo pionirji 
vse šole trudili za dober uspeh.

Načelnica PO: 
Lili Jakovljevič

DELOVNI DAN MOJE MAME
Delovni dan moje mame je zelo dolg in naporen. Prične se 

zgodaj zjutraj in konča pozno v noč. Prav ona prva vstane, pri
pravi zajtrk in prebudi mlajšega bratca, ki je večkrat siten. Nato 
z njim odhiti do vrtca in naprej v tovarno Peko. Ima zanimivo in 
odgovorno delo. Mislim, da se pri delu večkrat spomni, kako je z 
menoj v šoli in bratcom v vrtcu. Skrbi ji ne zmanjka. Takoj po 
delu v tovarni odhiti v bližnjo trgovino, da nakupi vse potrebno. 
Ko pride domov, se začne nov delavnik. Ni časa za počitek. Hitro 
je treba pripraviti kosilo za štiri lačna usta, pomiti posodo in po
spraviti stanovanje. Večkrat ji tudi pomagam. Popoldne je treba 
pripraviti še veliko stvari za naslednji dan. Ne ostane ji dosti časa 
za kakšno razvedrilo, ki je danes vsakemu potrebno. Šele zvečer 
vsi skupaj posedimo ob televiziji. Vesela sem, da imam tako 
pridno in dobro mamo. Ko se spomnim, da je po svetu veliko lač
nih in nepreskrbljenih otrok, jo  imam še rajši.

Mateja Majeršič

Na knjižnih policah se mnogokrat najdejo različne zgodbe o 
materah in delavkah. Toda večina le-teh je temačnih, opisujejo 
delo in prizadevanje, trud in garanje. Ali je res delovni dan slo
venske žene tako temačen? Da, težak je in utrudljiv. Večkrat 
opazujem svojo mater, ko se vrne z dela. Trudna je, saj je bil za 
njo naporen dopoldan.

Zjutraj neprijetno drdranje budilke in nato vsakdanja, eno
lična pot do tovarne, nato osem ur neprestano v ozki in tesni

pisarni. Kupi papirja, neprijeten ropot pisalnih strojev, predirno 
udarjanje žigov in samo puste številke. Dan za dnem, vedno 
enako. Poleti vročina, pozimi prehladno, ura za uro, dan za dnem 
in nato se štejejo leta, prebita na delovnem mestu.

Občudujem svojo mater in se sprašujem, kako sploh lahko 
vzdrži, zakaj vsega ne pusti. Toda vem, da jo pri tem veže misel, 
da mora delati. Vem, da dela iz ljubezi do mene in očeta. Ve, da 
se ne trudi samo ona, ampak tudi oče in tudi jaz pri učenju. In ko 
ji končno mine teh osem dolgih in napornih ur, zopet po isti 
dolgočasni poti; vse tako ponavljajoče in enolično.

In doma? Zopet delo. Kosilo, pomivanje, pospravljanje, lika
nje, šivanje in še cela vrsta drugih opravil jo še čaka. Toda naj
manjša moja ali očetova pozornost do nje ji vlije novih moči in 
nove volje. Pomagam ji pri vsem, kolikor pač morem in nič je ne 
razveseli bolj, nobeno še tako dragoceno in okusno darilo. Pri 
hišnih opravilih mine za napornim dopoldnevom nič manj napor
no popoldne, vse do večera.

Moja mati je čudovita, saj si kljub vsem naporom zna 
poiskati zelo prijetne trenutke. Takrat si nekaj časa vzame samo 
zase, se uredi in ko nas oče ob koncu tedna pelje na kratek izlet, 
se čisto sprosti in spočije in tista senca, ki ji jo pustijo delavniki v 
njeni notranjosti, popolnoma izigine in takrat postane tako en
kratna. Takrat me spominja na najslavnejše in najlepše dame iz 
romanov.

Podobno se dogaja vsem delovnim ženam. Nekatere imajo 
težje in napornejše poklice, nekatere lažje. Vse se trudijo in želijo 
svoje delo opraviti čim uspešneje in s tem koristiti tudi družbi.

Mojca Mehle

SPREM LJAM O D O G O D K E
19. marca 1972 je pri Adenu strmoglavilo letalo »Inex 

Adrie« tipa DC-9, posojeno egipotovski letalski družbi. Življenje 
je izgubilo 30 potnikov in članov posadke.

21. marca 1963 je po stoletnem mirovanju začel ponovno 
bruhati ognjenik Agung na Baliju (Indonezija). V katastrofi je 
umrlo 1478 ljudi.

26. marca 1953 je ameriški mikrobiolog dr. Jones Salk spo
ročil, da je uspel izdelati cepivo proti otroški paralizi. Salkova 
vakcina je napravljena iz uničenih povzročiteljev te bolezni.

7. aprila 1963 sta ustaška terorista Mirko Barišic' in Andjel- 
ko Brajkovič v našem veleposlaništvu v Stockholmu napadla 
veleposlanika Vladimira Rolovica, ki je 15. aprila v bolnišnici 
umrl za poškodbami, dobljenimi pri atentatu.

11. aprila 1920 je bil v hotelu Tivoli v Ljubljani prvi kon
gres Delavske socialistične stranke za Slovenijo. S sklepom o 
združitvi s Socialistično delavsko stranko Jugoslavije (komuni
stov) je bila ustanovljena Komunistična partija v Sloveniji.

15. aprila 1979 je ob 7.20 prizadel Črno goro katastrofalen 
potres jakosti 9. stopnje po Mercallijevi lestvici.



IZ OSNOVNIH ORGANIZACIJ SINDIKATA

O B Č N I ZBORI
Druga polovica februarja je bilo obdobje, ko se je zaključe

valo dveletno delo izvršnih odborov osnovnih organizacij zveze 
sindikatov. Za nami je dveletni mandat le-teh, to pa je čas, ko se 
naredi zaključek uspešnosti delovanja sindikalnih organizacij, 
obenem pa se že načrtuje program za naslednji mandat. To je 
tudi čas, ko se razrešujejo stara in volijo nova vodstva 
sindikalnih organizacij. Na občnih zborih člani osnovnih organi
zacij zveze sindikatov pretehtajo in ocenijo uspešnost delovanja 
vodstev sindikata. In kako bi ocenili delo naših sindikalnih orga
nizacij in njihovih vodstev.

Dela je bilo posebno v drugi polovici mandata obilo, pred- 
kandidacijski, kandidacijski postopek in sodelovanje ob volitvah 
v samoupravne organe v TOZD, OZD in DPS, organizrianje 
javnih razprav, reševanje tekoče problematike v TOZD in OZD, 
usposabljanje in izobraževanje delavcev samoupravljalcev in sin
dikalnih aktivistov, spremljanje in vzpodbujanje uspešnosti

članov in delegatov samoupravnih organov, organiziranje raznih 
rekreacijskih in družabnih prireditev, športnih srečanj in tekmo
vanj.

Sindikalna organizacija pa mora izpolnjevati tudi vrsto 
nalog, ki jih nalagajo višji organi, kakor tudi na začetku mandata 
načrtovani program dela. Sem in tja se tako od strani, sliši vpra
šanje, le kaj dela naš sindikat? Odgovor je kratek, vse zgoraj na
vedeno in še marsikaj in da so sindikalne organizacije vse te 
naloge tudi dokaj uspešno opravile. Marsikaj dolgoročno načrto
vanih nalog pa je ostalo tudi še novim vodstvom, od katerih pri
čakujemo, da bodo čez dve leti lahko poročali o vsaj tolikšnem 
uspehu.

Vsem novim vodstvom osnovnih organizacij, kakor tudi 
vsem novim vodstvom samoupravnih organov v OZD in DPS 
želimo čim uspešnejše delo v novem mandatnem obdobju.

Konferenca OOZS Peko

PRED K O NG R ESO M
9. kongres ZKS bo letos od 15. do 17. aprila v Cankarje

vem domu v Ljubljani. Delegati na kongresu bodo delali v 
petih komisijah: za socialistične samoupravne in družbe
noekonomske odnose in razvoj; za razvoj političnega 
sistema socialističnega samoupravljanja; za vprašanja 
vzgoje, izobraževanja, znanosti in kulture; za mednarodne 
odnose; za razvoj in statut Zveze komunistov Slovenije. 
Poslovnik o delu kongresa je sprejelo predsedtvo CK ZKS.

V času med Vili, in IX. kongresom Zveze komunistov 
Slovenije sta umrla Josip Broz-Tito in Edvard Kardelj, 
velikana naše revolucije, graditelja socialističnega samo
upravljanja in neuvrščene politike. Naše delavsko gibanje, 
prežeto z ustvarjalnim prispevkom Tita in Kardelja ter šte
vilnih drugih revolucionarjev, je prevzelo odgovornost, da 
s prizadevanji za osvoboditev dela in človeka v naših 
razmerah uresniči dediščino, ki jo predstavlja zakladnica

misli in del obeh velikih sinov naših narodov in narodno
sti. Svojo revolucionarno moč sta črpala iz najnaprednejše 
misli svobodoljubnega delavskega gibanja ter boja naših 
narodov in narodnosti za svobodo, enakopravnost, mir in 
socializem. Z vizionarsko sposobnostjo sta oblikovala 
teoretične in praktične temelje za uspešen boj jugoslovan
skih narodov in narodnosti ter delavskega razreda za 
svobodo, neodvisnost in uveljavitev in razvoj socialistič
nega samoupravljanja. To nas kot avantgardo delavskega 
razreda in del organiziranih, naprednih subjektivnih sil 
političnega sistema socialističnega samoupravljanja za
vezuje, da dosledno ustvarjalno in odgovorno poglabljamo 
in krepimo socialistično samoupravljanje, bratstvo in 
enotnost narodov in narodnosti, svobodo, samostojnost, 
trdnost in neodvisnost socialistične samoupravne, fede
rativne in neuvrščene Jugoslavije.

ZA  PRIJETNO IN VARNO JESEN ŽIVLJENJA
Dom Petra Uzarja (DPU) Tržič deluje od 1. oktobra lani kot 

splošni socialni zavod, pred tem časom pa je deloval (od aprila 
1980) kot delovna organizacija v ustanavljanju. Glavna dejav
nost doma je izvajanje socialnega varstva, oskrbe in nege 
odraslih oseb. Poleg tega izvaja DPU še nekatere zunanje dejav
nosti kot: nudi prehrano zunanjim zlasti starejšim ljudem, izvaja 
usluge v pralnici in organizira družabno življenje z raznimi 
kulturnimi in zabavnimi prireditvami za starejše občane Tržiča, 
predvsem pa v KS Bistrica.

Dom ima 73 sob s 120 ležišči. Na dan 31. 12.1981 je bilo v 
domu 120 oskrbovancev, kar je tudi največ v letu 1981 (najmanj 
jih je bilo 89). Poprečna starost oskrbovancev v domu je 73 let. 
V domu imajo tudi štiri mlajše invalidne osebe.

Oskrbovanci imajo v domu zdravstveno nego. Izvajajo jo 
medicinske sestre in negovalke, zaposleno imajo tudi fiziotera
pevtko. V negovalni enoti je 6 medicinskih sester, 9 negovalk, 
fizioterapevtka, 6 strežnic in čistilka.

V poslovalnici Šibenik je zaključena adaptacija. Več o tem 
v prihodnji številki.

V pralnici operejo dnevno preko 200 kg perila (2 perici in šivi
lja). Kuhinja pripravlja dnevno 4 obroke: zajtrk, kosilo, popol
dansko malico in večerjo.

DPU ima v svoji sestavi 4 enote delovnega procesa: Uprava, 
negovalna enota, kuhinja in tehnična enota. V rednem delovnem 
razmerju je 43 delavcev in 2 delavki po pogodbi.

SREČANJE SAMOUPRAVLJALCEV 
»RDEČI PRAPOR«

KAKO V R E D N O S T IH  
USTVARJALNOST

Letošnje, štirinajsto srečanje samoupravljalcev RDE
ČI PRAPOR v Kragujevcu je bilo 15. in 16. februarja s sve
čano otvoritvijo v čast prvih delavskih demonstracij 
15. februarja 1876. leta.

Na srečanju je sodelovalo 630 delegatov iz vseh repu
blik in pokrajin. Razpravljali so o samoupravnem vredno
tenju ustvarjalnega dela.

čevljar
Glasilo delovne organizacije tovarne obutve PEKO Tržič 
n. sol. o. — Ureja uredniški odbor: Ivanka Horžen, Janez Ka
lišnik, Edo Košnjek, Bojan Prešeren, M arko Tomazin, Sašo 
Uranjek, Karel Zajc, Marija Slapar — glavni in odgovorni ured
nik. — Naslov uredništva: »PEKO« Tržič, telefon  50-260 int. 
217. — Tisk TK G orenjski tisk Kranj. — Izhaja enkrat mesečno 
v nakladi 3300 izvodov  v slovenskem in 1700 izvodov v srbo- 
hrvatskem jeziku. — G lasilo dobijo člani delovne organizacije, 
štipendisti, vajenci in upokojenci brezplačno.


